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چهار  شنبه 18  فروردين   1395  | 27 جمادی الثانی  1437 || روزنامه جوان |  شماره 4781 توسعه بس است از داشته ها استفاده كنيم 
گاهي فاصله تا بهبود يك اوضاع و شرايط تنها يك خواست است، يعني 
وقتي عزم براي ايجاد يك حالت مطلوب ش��كل بگي��رد و با عمل نيز 

آميخته شود وضعيت مطلوب به سرعت حاصل مي شود. 
در ايران سال هاي سال است كه از توسعه اقتصادي و عدالت اجتماعي 
سخن به ميان مي آيد براي اين منظور تاكنون سرمايه مادي و فكري 
قابل ملاحظه اي هم هزينه شده و بحق هم دستاوردهاي خوبي حاصل 
شده است، اما متأسفانه هميشه اينطور تصور شده كه براي توسعه بيشتر 
بايد دست به فعاليت ها و پروژه هاي بزرگ زيرساختي بيشتري زد غافل 
از آنكه جمهوري اسلامي ايران در استفاده از اين امكانات عظيمي كه در 

اختيار دارد با مشكل بهره برداري و بهره وري مواجه است. 
در راستاي توضيح بيش��تر بايد عنوان داشت كه تلاش و صرف وقت و 
انرژي براي توس��عه اقتصادي در حالي كه از داشته ها و دستاوردهاي 
گذشته اس��تفاده و بهره برداري صحيح و اكملي انجام نمي شود، شايد 
كار صحيحي به نظر نرس��د، در عين حال بايد توجه داش��ت كه رشد 
بهره برداري از داشته ها به رشد بهره وري انجاميده و به دنبال آن رشد و 

توسعه اقتصادي نيز حاصل مي شود. 
در طول بيش از نيم قرن گذشته پيوس��ته تلاش شده فعاليت هاي نو 
و جديدي جهت دس��تيابي به توس��عه اقتصاد در ايران انجام پذيرد و 
در همين راستا همه س��اله بودجه ريزي هاي عظيمي در دولت و نظام 
انجام مي گيرد، در اين ميان كمتر دولت و سياستگذاري تاكنون به اين 
فكر كرده است كه از دور باطل دستيابي به توسعه و اجراي پروژه هاي 
زيرس��اختي عريض و طويل خارج ش��ود و براي لحظاتي هم كه شده 
به اس��تفاده بهينه از امكان��ات موجودي كه طي اين س��ال ها حاصل 
ش��ده فكر كرده و به اين منظور برنامه ريزي كند، البته صرف بودجه و 
سرمايه گذاري براي دستيابي به توسعه، ريشه در يك تصور عجيب و 
غريب در اقتصاد دارد. در اقتصاد گفته مي شود كه با رشد مخارج دولت 
رشد اقتصادي هم بيشتر مي ش��ود كه منكر اين موضوع نيستيم، اما 
بحث بر سر آن است كه چرا در عين حالي كه دستگاه عريض و طويل 
دولت از داشته ها و سرمايه عظيمش استفاده نمي كند و بسياري از آنها 
بلااستفاده مانده است دولت هي به مخارج خود بيفزايد تا رشد اقتصادي 
حاصل شود و پيمانكاران و دستگاه هاي خدمات دهنده به دولت از رشد 

مخارج دولت منتفع شوند. 
به نظر مي رسد يك جاي اين ديدگاه اقتصادي )رشد مخارج دولتي به 
رشد اقتصادي مي انجامد( مي لنگد يا حداقل در شرايط تنگناي مالي 

كنوني كشور و دولت اين ديدگاه براي ايجاد توسعه به كار نمي آيد. 
به طور نمونه هم اكنون دولت و دس��تگاه هاي مختلف صاحب امكانات 
عظيمي از جمله زمين، كارگاه و انبارهاي بلااس��تفاده، ماش��ين آلات، 
خدمات فني و مهندسي، نيروي انساني مازاد و... هستند كه شايد در طول 
روز كه چه عرض كنيم در طول سال هم استفاده چنداني از اين امكانات 
و سرمايه عظيم به عمل نيايد. حال در شرايطي كه از اين امكانات كه در 
حقيقت براي نظام جمهوري اسلامي ايران است استفاده بهينه و درستي 
نمي شود، اشتباه است كه دولت بخواهد با هدف ايجاد رشد اقتصادي بر 
مخارجش آن هم چشم بسته و با ناديده گرفتن مقوله عدالت بيفزايد. 
هم اكنون حدود 1000 هزار ميليارد تومان س��رمايه در بانك ها وجود 
دارد، از سوي ديگر جوانان تحصيلكرده و صاحب فكر زيادي در كشور 
وجود دارند، در اين ميان اگر اين سرمايه ها با يك همدلي و هماهنگي و 
چرخش در سياستگذاري تصميم گيران با امكانات بلااستفاده دولت و 
ساير دستگاه ها درآميخته شود، بي شك هم از داشته ها و امكانات موجود 
در كشور بهره بهتر و بيشتري خواهيم برد و هم اينكه ديگر براي رشد و 

توسعه اقتصادي نياز به هيچ كشور ديگري در دنيا نداريم. 
به جد اگر تمامي مسئولان در نظام جمهوري اسلامي ايران هم اكنون 
كه ابتداي سال 95 است شعار س��ال 94 و 95 مقام معظم رهبري كه 
س��ال همدلي و همزباني دولت و ملت و اقتصاد مقاومتي است اقدام و 
عمل را سرلوحه فعاليت هاي خود قرار دهند، نهاد هاي لازم و كافي مورد 
نياز براي توسعه اقتصادي با يكديگر هماهنگ شده و به سرعت تمامي 
چالش هاي اقتصادي از جمله فقر، بيكاري، تورم و... براي هميشه حل 
و فصل مي شود اما نبايد از ياد برد كه تا اين مدينه فاضله در اقتصاد تنها 

يك خواست جمعي و عمل فاصله داريم.

تحقق 119 درصدي درآمد نفت در سال گذشته
  نصف اعتبار عمراني سال 94 

پرداخت نشد  
به رغم محقق ش�دن 119درص�دي درآمده�اي نفت�ي دولت در 
س�ال 94، اي�ن نهاد تنه�ا نيم�ي از بودج�ه عمراني اين س�ال را 
پرداخت ك�رده اس�ت، اين در حالي اس�ت ك�ه معاون س�ازمان 
مديري�ت و برنامه ري�زي اعتب�ارات عمران�ي تخصي�ص داده 
ش�ده در س�ال 94 را 27 تا 28 هزار ميليارد تومان عن�وان كرد. 
به گزارش »جوان«، در قانون بودجه سال 94، دو سقف 50 هزار ميليارد 
تومان و 42 هزار ميليارد تومان براي اعتبارات عمراني تصويب شده بود 

كه رقم اعلام شده اختلاف بسيار زيادي را نشان مي دهد. 
معمولاً دولت ها اولويت تخصيص اعتبارات را به بودجه جاري مي دهند 
و اعتبارات عمراني با عدم تخصيص كامل روبه رو مي ش��ود. اين عدم 
تخصيص ها در شرايطي اس��ت كه طبق گزارش س��ازمان مديريت و 
برنامه ريزي به كميس��يون برنامه و بودجه مجلس 110 درصد درآمد 

نفتي پيش بيني شده براي سال 94 محقق شده است. 
 عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس با بيان اينكه درآمدهاي نفت 
در بودجه سال گذشته 119 درصد محقق شد، گفت: اين در حالي است 
كه نصف اعتبارات عمراني پرداخت شد، از سو ي ديگر معاون سازمان 
مديريت و برنامه ريزي اعتبارات عمراني تخصيص داده ش��ده در سال 

94 را 27 تا 28 هزار ميليارد تومان عنوان كرد. 
موسي الرضا ثروتي در گفت وگو با خبرگزاري فارس، با اشاره به عملكرد 
بودجه سال 94 كشور اظهار داشت: بودجه سال 95 نسبت به سال پيش 
از لحاظ ارقام، افزايش 15 درصدي دارد و طبق گزارش ها در قانون سال 
قبل بيش از 70 درصد ماليات ها و بالاي 100 درصد درآمدهاي نفتي 

محقق شده است.
عضو كميس��يون برنامه و بودجه مجل��س با تأكيد ب��ر اينكه مصوب 
درآمدهاي مالياتي س��ال 94، 88 ه��زار ميليارد توم��ان بود، تصريح 
كرد: در 10 ماهه س��ال گذش��ته 58 هزار ميليارد تومان محقق شده 
و تا پايان س��ال پيش بيني عملكرد 80 هزار ميليارد تومان در گزارش 
آمده، بنابراين 90 درص��د درآمد مالياتي طبق گزارش وصول ش��ده 
است؛ همچنين براي سال 95 اين درآمدها به 101 هزار ميليارد تومان 

افزايش يافته است. 
عضو كميس��يون تلفي��ق بودجه 95 با اش��اره به وضعي��ت واگذاري 
دارايي هاي س��رمايه اي كه ش��امل ف��روش نفت و 2 درص��د مناطق 
محروم و ماشين آلات و واگذاري اراضي است، گفت: مصوب واگذاري 
دارايي هاي س��رمايه اي در س��ال 94، 56 هزار ميليارد تومان بوده و 
پيش بيني عملكرد 64 هزار ميليارد تومان اس��ت و سهم مصوب نفت 
52 هزار ميليارد توم��ان بوده كه عملكرد آن در س��ال 94 حدود 62 
هزار ميليارد تومان گزارش ش��د، طبق اين گزارش درآمدهاي نفت 
119 درصد عملكرد داشته است. در بودجه سال 95، دولت 73 هزار 
ميليارد تومان براي واگذاري دارايي هاي سرمايه اي پيش بيني كرده 
است، س��هم نفت از اين ميزان 67 هزار ميليارد تومان بوده و مابقي، 

فروش اراضي و 2 درصد مناطق محروم است. 
اين نماينده مجلس در مورد تملك دارايي هاي سرمايه اي )طرح هاي 
عمراني( عنوان كرد: براي س��ال 95، دولت 59 ه��زار ميليارد تومان 
پيش بيني كرده و در س��ال 94 نيز بنا به تحق��ق درآمدهاي نفتي دو 
سقف، يعني س��قف اول 42 هزار ميليارد تومان و سقف دوم 50 هزار 
ميليارد تومان مصوب ش��د. اي��ن نماينده مجلس خاطرنش��ان كرد: 
عملكرد 10 ماهه دولت در اين بخش نش��ان مي دهد 14 هزار ميليارد 
تومان پرداخت ش��ده و در دو ماهه بع��د از آن نيز اي��ن رقم به حدود 
20هزار ميليارد تومان رسيده اس��ت. وي تأكيد كرد: با توجه به اينكه 
رقم درآمدهاي نفتي بي��ش از مصوب تحقق يافته اس��ت، دولت بايد 
سهم بيشتري از درآمدها را به طرح هاي عمراني اختصاص مي داد كه 
اكنون نسبت به سقف اول طرح هاي عمراني، كمتر از نصف نيز پرداخت 
شده است. از س��وي ديگر فرهاد دژپسند، معاون س��ازمان مديريت و 
برنامه ريزي اعتبارات عمراني تخصيص داده شده در سال 94 را 27 تا 

28 هزار ميليارد تومان عنوان كرد. 
---------------------------------------------------

براساس گزارش مركز آمار
 تورم روستايي سال گذشته

10/6 درصد شد
براساس گزارش مركز آمار ايران، نرخ تورم روستايي سال گذشته 

10/6 درصد شد. 
به گزارش فارس، گزارش ش��اخص قيمت كالاه��ا و خدمات مصرفي 
خانوارهاي روستايي كشور در سال 1394 براساس پايه 1390 از سوي 
مركز آمار ايران منتشر شد. ش��اخص كل )برمبناي 100-1390( در 
سال 1394 به رقم 226/9 رسيد كه نسبت به سال قبل 10/6 درصد 
افزايش داشته و نشان دهنده كاهش نرخ تورم سال 1394 نسبت به نرخ 

تورم سال 1394 )13/7( است. 
ش��اخص گروه عمده »خوراكي ها، آش��اميدني ها و دخانيات« در اين 
سال به رقم 248 رس��يد كه نسبت به س��ال قبل 9/8 درصد افزايش 
داشته و نشان دهنده افزايش نرخ تورم اين گروه در سال 1394 نسبت 
به سال 1393 )8/9( مي باش��د. ش��اخص گروه اصلي »خوراكي ها« 
 در سال مورد بررس��ي به عدد 245/2 رسيد كه نس��بت به سال قبل
 10/2 درصد افزايش نش��ان مي دهد. درصد تغييرات شاخص كل در 
12 ماه منتهي به اسفندماه سال 1394 نسبت به دوره مشابه سال قبل 
)نرخ تورم روس��تايي( 10/6 درصد است كه نس��بت به تورم 12 ماهه 

منتهي به بهمن ماه 1394 )11( كاهش يافته است. 
---------------------------------------------------
سهامدار عمده بانک سينا بدهکار اصلي شد

طبق گزارش صورت هاي مالي حسابرسي شده بانک سينا، بدهکار 
عمده اين بانک ش�ركت هاي گروه بنياد مس�تضعفين هس�تند. 
به گزارش فارس، براساس گزارش حس��ابرس صورت هاي مالي شش 
ماهه اول سال 94 بانك س��ينا، مانده تس��هيلات اعطايي و مطالبات 
اشخاص غيردولتي بانك و ساير حس��اب ها و اسناد دريافتني بانك به 
ترتيب شامل هزار و 421 ميليارد تومان و 568 ميليارد تومان طلب از 

شركت هاي گروه بنياد مستضعفين مي شود. 
طبق بررسي هاي حس��ابرس، بخش عمده تسهيلات اعطايي مذكور، 
سررسيد گذشته و معوق شده و ضروري است به منظور استفاده مناسب 
از نقدينگي بانك، جهت كاهش تس��هيلات مزبور تصميمات مناسبي 
اتخاذ ش��ود. در بخش ديگري از گزارش اجمالي حس��ابرس به ميزان 
سهامداري بنياد مستضعفين اشاره و نوش��ته شده است: مفاد تبصره 
2 ماده 5 اساسنامه، درخصوص رعايت سقف 10 درصدي سهام بانك 
توسط س��هامدار عمده رعايت نشده است. ش��ايان ذكر است در حال 

حاضر 63 درصد سهام بانك متعلق به بنياد مستضعفين مي باشد. 
اغلب بانك هايي كه توس��ط نهاده��اي غيردولتي عمومي تأس��يس 
شده اند، بخش قابل توجهي از مانع را در قالب تسهيلات به بخش هاي 
زيرمجموعه خود پرداخت مي كنند كه اين اقدام در سال هاي بعد اثرات 

منفي در ترازنامه بانك به شكل مطالبات معوق نشان مي دهد. 
روز گذشته هم احمد توكلي، عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس با 
بيان اينكه طبق قانون بانك ها مجازند حداكثر تا 25 درصد تسهيلات 
را به ش��ركت هاي زيرمجموعه خودش��ان اختصاص دهند، افزود: در 
سال 92 يكي از بانك ها 71 درصد تس��هيلات خود را به شركت هاي 
زيرمجموعه اش اعطا كرد. برخي از بانك ها هم ب��راي فرار از قانون به 
صورت ضربدري با هم قرارداد مي بندند و به شركت هاي زيرمجموعه 

بانك ديگر تسهيلات مي دهند.

  انرژی مديرعامل شركت 
آب منطقه تهران از 
وجود هزار حلقه چاه غيرمجاز در شهر تهران، 
طلب 40 ميلي�ارد توماني از آبف�اي تهران بابت 
فروش آب و متوسط 40 توماني قيمت فروش آب 
س�دها خبر داد و گف�ت: قيمت ف�روش آب به 
شركت آبفاي تهران در سال 9۵ افزايش نمي يابد. 

خسرو ارتقايي گفت: تهران سالانه يك ميليارد و 100 
ميليون مترمكعب مصرف آب دارد كه 750 ميليون 
مترمكعب در شرايط نرمال از سدها و 350 ميليون 

مترمكعب از چاه ها تأمين مي شود، بنابراين در سال 
94 بالغ بر 750 ميليون مترمكعب آب خام به شركت 
آب و فاضلاب استان تهران فروخته شد.  وي افزود: 

متوسط قيمت فروش آب خام از سدها به آبفاي تهران 
هر مترمكعب 35 تا 40 تومان است، بنابراين در سال 
94 به رغم تمام مشكلات مالي، قيمت آب خام ثابت 
باقي ماند. وي در پاسخ به اين سؤال كه آيا در سال 95 
قيمت فروش آب خام افزايش خواهد يافت يا خير، 
گفت: فعلاً تصميمي در اين باره گرفته نشده است، اما 

اميدواريم قيمت فروش آب خام معقول شود.

وجود هزار حلقه چاه غيرمجاز در شهر تهران 

قيمت آب سال 95  افزايش نمی يابد

»جوان« از بی اعتنايی دولت به اقتصاد مقاومتی و ناكامی و دولت در اقتصاد گزارش می دهد

 نوبخت: ۷ هزار واحد توليدي راکد داریم 
اگر کاري نكنيم تلاش مان بر باد می رود

بسته چهارم اقتصادی دولت حول ارائه تسهيلات ارزان قيمت به توليد می چرخد

2/۵ س�ال از عمر دولت يازدهم گذشته است و 
اين دولت تاكنون براي رهايي اقتصاد از ركود سه 
بسته تنظيم كرده است كه خبر از چهارمين بسته 
بر بي نتيجه بودن سه بسته گذش�ته در اقتصاد 
اش�اره دارد، در اي�ن بين طي روز هاي گذش�ته 
برخي از مقام ه�اي دولتي به نوعي در س�خنان 
خود خب�ر از تهيه برنامه و بس�ته بع�دي دولت 
براي خروج از رك�ود اقتص�ادي داده اند، به طور 
نمونه رئي�س س�ازمان مديري�ت و برنامه ريزي 
كش�ور با بيان اينک�ه از مجموع ۳6 ه�زار واحد 
توليدي،  7 هزار واحد راكد است، گفت: اگر كاري 
براي فعال ك�ردن ظرفيت هاي اقتص�اد نکنيم، 
تلاش هاي 2/۵ سال گذش�ته به هدر رفته است. 
 به گزارش »جوان«، محمدباقر نوبخت رئيس سازمان 
مديريت و برنامه ريزي كش��ور عصر روز گذشته در 
همايش تقس��يم كار ملي و منطقه اي براي افزايش 
توليد ملي كه با حضور برخي وزرا و استانداران سراسر 
كشور برگزار شد، با اشاره به اينكه 2/5 سال از عمر 
دولت گذشته و 1/5 سال فرصت براي تكميل طرح ها 
وجود دارد، اظهار داش��ت: از مجموع 36 هزار واحد 
توليدي،  7 هزار واحد راكد است، اين در حالي است 

كه حضور هيئت هاي مختلف خارجي درايران، گوياي 
اين است كه شرايط لازم براي رشد اقتصادي فراهم 
شده، اما بايد متناسب با آن برنامه ريزي لازم داشت. 
وی با بيان اينك��ه برنامه پنجم مدت يك س��ال 
تمديد شده، اما همسويي براي رسيدن به اهداف 
را دنبال مي كنيم، داشتن برنامه يك نكته و اقدام 
براي آن بحث ديگري اس��ت، ادام��ه داد: حضور 
هيئت هاي سياسي و اقتصادي به سمت توافق و 
س��رمايه گذاري معطوف بوده و صادرات محوري 
و توليد دانش بنيان و اس��تفاده از سرمايه گذاري 
مس��تقيم را دنبال مي كنيم. مذاك��رات مقدمه و 
مؤخراتي دارد، بنابراين نمي توان منتظر آن ماند 
بلكه با استفاده از ظرفيت داخلي و توليد درون زا 
رشد موردنظر را تأمين مي كنيم. نوبخت با تأكيد بر 
اينكه طبق گزارش ها 36 هزار واحد توليدي آماده 
در كشور فرآيند خود را با 67 هزار ميليارد تومان 
سرمايه گذاري طي كرده است، عنوان كرد: 7 هزار 
واحد از اين تعداد راكد مانده كه اگر فعال ش��ود، 
132 هزار شغل ايجاد كرده و نيروي انساني جديد 
مشغول به كار مي ش��ود. رئيس سازمان مديريت 
و برنامه ريزي كشور تأكيد كرد: مابقي واحدهاي 

توليدي نيز با همه ظرفيت كار نمي كنند، برخي 
نياز به س��رمايه در گردش، مواد اوليه يا مشكلات 
ديگر دارند، اما بخش قابل توجه آنها نياز به سرمايه 
در گردش دارند. نوبخت يادآور ش��د: اين توانايي 
براي كشور وجود دارد كه با تجهيز منابع به صورت 
اهرمي مفيد، تس��هيلاتي ارزان قيمت به واحدها 
بدهيم و نياز به موافقت اصولي، تهيه سوله و زمين و 
ماشين آلات نيست بلكه شناسنامه همه واحدهاي 
توليدي كشور در اختيار است. وي تأكيد كرد: اگر از 
اين ظرفيت ها استفاده نكنيم، تلاش هاي 2/5 سال 
گذشته به هدر رفته، در حالي كه با سرعت بيشتري 
در ماه هاي آينده منابع لازم را در اختيار توليد قرار 
خواهيم داد و مابه ازاي اين تسهيلات چقدر توليد، 

اشتغال و صادرات افزايش خواهد يافت. 
رئيس سازمان مديريت و برنامه ريزي كشور ادامه 
داد: دو مش��كل در بخش توليد وج��ود دارد؛ اول 
اينكه نيازمند افزايش توليد و س��پس نياز به بازار 
و تقاضا داريم. س��ازمان مديري��ت و برنامه ريزي، 
روش هايي براي تحري��ك تقاضا پيش بيني كرده، 
البته بخش اعظ��م اين توليدات بايد صادر ش��ود. 
نوبخت تأكيد كرد: اعتبار لازم ب��راي اين موضوع 

نيز در نظر گرفتيم. با تشويق صادرات در بازارهاي 
جهاني، جايابي ص��ورت مي گي��رد. مجموع اين 
اقدامات در س��طح ملي آماده اجراست و نيازمند 

است، در سطح استان ها اجرايي شود.
  دولت تسهيلات ارزان بار خودروسازان 

مي كند
از سوی ديگر در حالي كه سال گذشته تسهيلات 
كلان��ي تحت قال��ب بس��ته خ��روج از رك��ود به 
خودروسازان اختصاص يافت، گويا وزارت صنعت 
در نظر دارد اين ب��ار به بهانه تقوي��ت اقتصاد ملي 
تسهيلات ارزان قيمت را به خودروسازان ارائه دهد. 
به گزارش »جوان«، سال گذشته در جريان سومين 
بسته خروج از ركود دولت حسن روحاني تسهيلات 
كلان ارزان بهايي را به خودروسازان ارائه داد حال گويا 
اين تسهيلات نتوانسته اين بخش را از ركود خارج كند 
و به طور مجدد وزارت صنعت در حال زمينه س��ازي 
هس��ت تا به بهانه اي تس��هيلات در اختيار صنايع 
خودروس��از بي كيفيت قرار دهند. عضو كميسيون 
صنايع مجلس گفت: در جلس��ه روز دوشنبه هفته 
جاری اين كميسيون با وزير صنعت در مورد اقدامات 
لازم براي تحقق اقتصاد مقاومتي بحث هايي مطرح 
شد و نعمت زاده از برنامه ريزي براي ارائه تسهيلات 
ارزان  قيمت به واحدهاي صنعتي كوچك و متوسط 
خبر داد. س��يدمحمد بياتيان در گفت  و گو با فارس 
اظهار داش��ت: در جلسه كميس��يون صنايع با وزير 
صنعت مسائلي در مورد لزوم تحقق اقتصاد مقاومتي 
مطرح شد كه به گفته نعمت زاده قرار است دولت در 
اين راستا تسهيلات ارزان قيمت به واحدهاي كوچك 
و متوسط صنعتي ارائه كند تا توليد ملي تقويت شود 
و شرايط اشتغال نيز بهبود يابد. وي ادامه داد: بر اين 
اساس قرار است به صنعت خودرو، توليدات داخلي و 
بخش مسكن تسهيلاتي اختصاص يابد كه البته در 
اين مورد، عدد و رقمي در جلسه ديروز مطرح نشد. 
بياتيان با بيان اينكه در حال حاض��ر بازار خودرو به 
واسطه واردات خودروهاي خارجي و چيني، رقابتي 
شده است، گفت: در چنين شرايطي قيمت گذاري 
خودرو بايد براساس عرضه و تقاضا تعيين شود. وي 
با بيان اينكه اخيراً بحث هاي��ي در مورد اختصاص 
تسهيلات به صنعت خودرو شنيده ايم، گفت: پرداخت 
تسهيلات به صنعت خودرو به صلاح نيست و سود 
اين اقدام فقط نصيب خودروسازان و بانك ها خواهد 
شد. وي با اشاره به حضور مديرعامل سايپا در جلسه 
ديروز كميسيون صنايع مجلس، گفت: جهت گيري 
خودروسازان به سمت صادرات است و هرچه در اين 
بخش فعاليت  كنند باعث افزايش تيراژ توليد و كيفيت 

خودروها خواهد شد.

هادی  غلامحسینی
  گزارش  یک

ب�ا  ات�اق ته�ران گف�ت:  رئي�س كميس�يون كش�اورزي 
سياس�تگذاري هاي موج�ود نه مي ت�وان در بازاره�اي خارجي 
رقابت ك�رد و نه حب�اب تورمي س�فره هاي م�ردم را ك�م كرد. 
كاوه زرگران، دبير كل كانون انجمن ه��اي صنفي صنايع غذايي در 
گفت وگوي اختصاصي با »جوان« افزود: در كش��ورما هر س��ال20 
تا 25 درصد رش��د قيمت در مواد غذايي داشته ايم در حالي كه طي 
سه سال گذشته قيمت مواد غذايي كاهش يافته است. وي با تأكيد 
برلزوم عارضه يابي تورم در مواد غذايي خاطرنشان كرد: تورم تحميلي 
به سفره هاي مردم در حالي رخ داده كه تقريباً تمام مواد اوليه مواد 
غذايي كاهش داش��ته اس��ت. به عنوان مثال حدود 23 درصد مواد 
صنايع تبديلي از غلات تشكيل مي ش��ود و گندم از تني 350 دلار 
در سه سال قبل به 180 دلار كاهش يافته است. رئيس كميسيون 
كشاورزي اتاق تهران گفت: در سال گذش��ته حدود 4هزار ميليارد 
تومان بيش��تر پول خريد گندم پرداخت كرده ايم و در آن سو براي 
اينكه قيمت نان را براي مصرف كننده ارزان نگه داريم 6 هزار و 800 
ميليارد تومان ديگر هم يارانه پرداخت كرديم اما ديگر توان پرداخت 
يارانه به ساير مواد غذايي نداريم و از اين رو بقيه مواد غذايي اعم از مرغ، 

گوشت،  لبنيات و... در كشور ما گران تر از ساير كشورهاست. 
وي درباره چشم انداز سرمايه گذاري خارجي در صنعت مواد غذايي به 
»جوان« گفت: ورود برندهاي بين المللي در مواد غذايي علاوه بر اينكه 
مي تواند يك فرصت بزرگ اقتصادي به ش��مار بيايد، يك خطر براي 
واحدهاي توليدي داخلي هم اس��ت زيرا اگر آنها به سرعت خود را به 
روز نكنند دچار مشكل و چالش خواهند شد. زرگران افزود: با اين حال 
جاي اميدواري است كه با استفاده و همكاري با آنها بازارهاي منطقه 
را تصاحب كنيم و اين به عملكرد و سياستگذاري هاي ما بستگي دارد. 
وي با بيان اينكه كشورهاي همسايه ما روسيه، عراق، افغانستان و... در 
سال گذشته بالغ بر 120ميليارد دلار واردات مواد غذايي و كشاورزي 
داشته اند، گفت: ايران با يك اقليم چهار فصل در ميان اين كشورها 
و با صادرات 110 ميليون تن مواد خام غذايي و كشاورزي مي تواند 
بسيار بهتر از وضعيت فعلي عمل كند ولي در حال فرصت سوزي است. 
زرگران خاطرنشان كرد: صنايع غذايي و تبديلي خيلي بيشتر از زمان 
حاضر مي تواند هم در اقتصاد داخلي و هم در بازارهاي خارجي نقش 
ايفا كند و ما مي توانيم با همكاري هاي مشترک با برندهاي بزرگ هم 
در كيفيت مورد انتظار بازارهاي جهاني موفق بشويم و هم از محبوبيت 

برندها در بازارهاي منطقه استفاده كنيم. 

   نگاه درجه دوم به صنايع تبديلي 
رئيس كميسيون كشاورزي تهران گفت: بعد از طرح تفكيك برخي 
وظايف وزارت صنايع و الحاق آن به وزارت كشاورزي ما متولي امور 
غذا و كشاورزي وزارت جهاد كشاورزي شد كه فرصت ها و تهديدهايي 
را براي صنايع تبديلي و مواد غذايي به وج��ود آورد. وي با تأكيد بر 
اينكه حتماً اين كار بركاتي به همراه داشت، افزود: با اين حال نگاه به 
صنايع تبديلي بيشتر از منظر توليدكنندگان اوليه بود و كمتر از ديد 
صنعتي به صنايع تبديلي نگريسته مي شود و از اين رو در وزارت جهاد 
كشاورزي به صنايع تبديلي هم عرض با كشاورزي نگريسته نمي شود 

بلكه به نوعي در اولويت دوم اين وزارتخانه قرار دارند. 
وي با بيان اينكه رسيدگي به مش��كلات زارع و باغدار لازم و ضروري 
است، افزود: اما اين نمي تواند دليلي قانع كننده براي اعمال فشار از راه 
وضع عوارض به صنايع تبديلي و براي حل معضلات كشاورزان عزيز 
باشد. وي افزود: كمبود بودجه و عدم اجراي تعهدات كشاورزان نبايد 
منجر به تحميل عوارض جديد به بخش صنايع تبديلي شود كه نمونه  
آن اخذ عوارض بيش از 130 ميلياردتوماني از واردكنندگان روغن يا 
اختلاف بسيار زياد قيمت گندم خريد تضميني با گندم هاي وارداتي 
است كه چيزي حدود 70درصد قيمت است. زرگران خاطرنشان كرد: 
همين موضوعات باعث مي شود تا حباب بزرگ تورمي در سفره مردم 
ايجاد شود و ما نمود اين تورم را در آمارهاي بانك مركزي مي بينيم به 

نحوي كه قدرت خريد مردم تا 43 درصد كاهش يافته است. 
 زرگران با تأكيد مجدد بر اقدام شايس��ته وزارت جهاد كشاورزي در 
حمايت از كش��اورزان افزود: به نظر مي رس��د روش اجرا در كشور ما 

كارآمدي لازم را ندارد و بايد مورد بازنگري قرار گيرد. 
 دبيركل كانون انجمن هاي صنفي صنايع غذايي گفت: در تمام دنيا 

از كشاورزان حمايت مي ش��ود ولي اين حمايت بر قيمت تمام شده 
محصولات تبديلي و بر جيب مردم تأثي��ري ندارد و كاملًا هدفمند و 

حمايتي از توليد است. 
   دو راه براي حمايت هاي منطقي 

وي با بيان اينكه حباب قيمت��ي را در دل حمايت از خريد تضميني 
ديده ايم و اين موضع اشتباه اس��ت، افزود: جهاد كشاورزي مي تواند 
مابه التفاوت قيمت هزار و 200 تومان با 700 تومان قيمت جهاني را به 
صورت هكتاري محاسبه و به كشاورز اختصاص بدهد و به اين ترتيب 
صنايع تبديلي مانند كيك، كلوچه و... با گندم 700 توماني توليد كنند. 
به اين ترتيب افزايش قيمت بر مردم تحميل نشده و كالاهاي توليدي 
نيز قابل رقابت در بازارهاي جهاني خواهد ب��ود. وي راه دوم را عرضه 
محصولات كشاورزي در بورس كالا عنوان كرد و گفت: هر كالايي كه 
در اين بازار خريداري شد مابه التفاوت و قيمت واقعي و قيمت تضميني 
را دولت برعهده بگيرد. وي تأكيد كرد: اگر اين روش ها اجرا ش��ود ما 

شاهد يك كاهش 30 تا 40 درصد مواد غذايي خواهيم بود. 
 دبيركل كانون انجمن هاي صنفي صنايع غذايي درباره چشم انداز سال 
آينده صنعت مواد غذايي خاطرنشان كرد: به رغم وجود پتانسيل هاي 
موجود در بازارهاي منطقه اي و مصرف ب��الاي مواد غذايي در برخي 
كالاها در كشور متأسفانه سياس��ت هاي كلان در اين صنعت خيلي 
چش��م انداز مثبت و تغييرات محسوس��ي را نويد نمي دهد. به عنوان 
مثال كارخانجات آرد ما با ظرفيت 50 درصدي فعال هس��تند، اما در 
كنار ما افغانس��تان و عراق مقام اول و دوم آرد را در دنيا دارند و با اين 
سطح تعاملات اقتصادي و سياسي تركيه با يك ميليون 56 هزار تن 
صادرات آرد حدود 99 درصد بازار آرد كشور عراق را برعهده دارد و آن 

يك درصد هم در اختيار كشوري مانند كويت است. 
وي با بيان اينكه سياستگذاران ارزش صادرات اين محصولات را به 
خوبي درک نكرده اند، هش��دار داد: با ادامه اين نوع نگاه ما فرصت ها 
را از دست خواهيم داد. زرگران يادآور شد: ما يك سياستگذار واحد 
براي بازار مواد غذايي و كشاورزي روسيه نداشتيم در حالي كه بازار 
مواد غذايي و كشاورزي روسيه حدود 40 ميليارد دلار بود و اين بازار 
در حال از دست رفتن است و بايد اذعان كنيم كه از تنش هاي روسيه 
و تركيه نتوانستيم بهره ببريم. وي خاطرنشان كرد: شنيده مي شود 
كشورهاي امريكاي جنوبي سهم بازار تركيه در روسيه را گرفته اند كه 
اگر اين موضوع صحت داشته باشد بايد سياستگذاران و برنامه ريزان 

كشور درباره اين موضوع پاسخگو باشند.

دبيركل كانون انجمن هاي صنفي صنايع غذايي در گفت وگو با »جوان« عنوان كرد

حباب تورمي سر سفره هاي مردم

 مديرعامل بانک دي: اقتصاد مقاومتي را 
از خودمان شروع كنيم 

مديرعام�ل بان�ک دي مديري�ت جه�ادي را نجات بخ�ش خواند 
و ب�ر مح�ور ق�رار گرفت�ن اقتص�اد مقاومت�ي تأكي�د ك�رد. 
به گزارش »جوان«، دكتر احمد ش��فيع زاده در نشستي با خبرنگاران با 
اشاره به دستاوردهاي سال قبل اين بانك گفت: دستگاه ها و بخش هاي 
اقتصادي به جاي اينكه اج��راي آن را از ديگري طلب كنند و ديگران را 
مخاطب قرار دهند از خودشان شروع كنند. وي تصريح كرد: تأكيد مقام 
معظم رهبري بر انتخاب نامي اقتصادي براي سال 95 نشان دهنده اهميت 
و اولويتي است كه نياز امروز جامعه ماست و بايد همه در اين مسير گام 
برداريم و براي تحقق دغدغه هاي ايش��ان و برطرف كردن مش��كلات 
اقتصادي كشور ابتدا از خود شروع كنيم. شفيع زاده با اشاره به انتخاب 
نام براي هر سال و اولويت هاي تعيين شده، افزود: در حالي طي يك دهه 
گذشته موضوع اقتصاد هدفگذاري شده است كه پيش از آن موضوعات 
فرهنگي، علم��ي و مذهبي مورد توج��ه بودند. در هم��ه اين بخش ها 
پيشرفت هايي حاصل شده اما تا زماني كه اين مفاهيم به يك گفتمان ملي 
تبديل نشود و همه خود را مخاطب قرار ندهند از دستاوردهاي حاصله 
دورتر خواهند بود. وي با بيان اينكه بانك دي به عنوان يك بنگاه اقتصادي 
بزرگ نيز بايد در مسير اقتصاد مقاومتي هوشيارانه عمل كند، خاطرنشان 
كرد: ستاد اقتصاد مقاومتي در اين بانك بايد با يك مهندسي به تخصيص 

بهينه منابع در جهت تحقق عملي اقتصاد مقاومتي گام بردارد. 
شفيع زاده توجه به دانش و دانش افزايي و  استفاده از تكنولوژي هاي جديد 
از ويژگي هاي اقتصاد مقاومتي است كه بايد مورد توجه قرار بگيرد. وي 
بر لزوم كاهش نرخ سود با توجه به كاهش تورم تأكيد كرد و گفت: ممكن 
است مقاومت ها يا رقابت هاي ناسالمي در اين باره وجود داشته باشد كه 
بالاخره آنها رفع خواهد ش��د. مديرعامل بانك دي با تأكيد بر اينكه اگر 
مي خواهيم در حوزه اقتصاد مقاومتي موفق باشيم بايد از خود بپرسيم كه 
ما در حيطه وظايف مان چه كرده ايم، افزود: معمولاً وقتي گفته مي شود 
بهره وري در ايران پايين است، ديگران را مقصر مي دانيم و كمتر از خود 

مي پرسيم كه آيا خودمان مسئوليت پذير هستيم يا خير؟ 
-------------------------------------------------

 بانک مسقط در ايران دفتر نمايندگي
تأسيس مي كند 

بان�ک مس�قط، بزرگ تري�ن بان�ک عم�ان اع�لام ك�رد اي�ن 
بان�ک در ح�ال انج�ام فرآين�د ثب�ت دفت�ر نمايندگ�ي اس�ت 
و انتظ�ار دارد اي�ن دفت�ر در س�ال 2016 گش�ايش ياب�د. 
به گزارش فارس به نقل از رويترز، بانك مسقط، بزرگ ترين بانك عمان 
اعلام كرد اين بانك تمامي موافقت هاي قانوني براي گشايش يك دفتر 
نمايندگي در ايران را دريافت كرده است. براساس اعلام اين بانك، »اين 
بانك در حال انجام فرآيند ثبت دفتر نمايندگي است و انتظار دارد كه 
اين دفتر در سال 2016 گش��ايش يابد.« اين بانك در 25 فوريه اعلام 
كرده بود كه در نظر دارد دفتري در ايران تأسيس كند. به نظر مي رسد 
بانك مسقط يكي از نخستين مؤسسات مالي خارجي باشد كه از زمان 

لغو تحريم ها در ماه ژانويه در ايران حضور مي يابد.
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